



# DAKAR DECLARATION FOR "75 PERCENT" \*

(Adopted at the 2nd. Intl. Workshop on UN 2000 goals, Dakar, Senegal, 29-31 January 1994, convened by the Women's World Summit Foundation)

We, Women of Africa, Latin America, Asia, Europe and Oceania, meeting in Dakar at the second International Workshop on UN 2000 goals, organized at the initiative by the Women's World Summit Foundation - an international coalition for the future of children - a Geneva-based, not for profit, non-governmental organisation, and hosted by the Yewwu Yewwl Association - pour la libération des femmes, to discuss the theme "Towards the 21st century: Women and Children in Africa" herewith present the Dakar Declaration for a better future for women and children of the world, with a special focus on women and children of Africa.

We denounce the scandal of marginalisation, exploitation and subordination of women and children who represent 75 percent of the world population on the eve of the third millennium.

Just and sustainable economic and social development for all and the establishment of democratic societies which respect the rights of women and children must be achieved in collaboration with women and children who constitute the overwhelming majority of the world population. The fight against poverty, disease and ignorance must become the major preoccupation of the international community.

At a time when the United Nations is preparing to convene the World Conference on Population and Development in Cairo in September, 1994, the Summit on Social Development in Copenhagen in March, 1995, and the Fourth World Conference on Women in Beijing in September, 1995, we call upon the international community and especially the United Nations and the political and economic decision-makers to formulate and develop strategies, platforms and political declarations placing "75 per cent" of humanity at the center of their agendas and involving them broadly in future decisions.

We, Women, are convinced that the commitments made at the September 1990 World Summit for Children by 71 Heads of state and government representatives in New York, will not be translated into significant action before the year 2000 if women, without whom children have no prospects for the future, are victims in their overwhelming majority of deprivations and violence and are excluded from decision-making at all levels of society. For this reason, we call upon the international community, governments and all social actors to make the economic, social and political participation of women an essential objective.

The ambition of women is no longer to lighten the burden of poverty, but to eradicate it; no longer to be literate, but to have access to different kinds of knowledge; no longer to survive, but to live.

We, Women, today want to be the principal actors in the structural changes which go to the very roots of under-development, economic and social inequalities between races, nations, social classes and sexes. That is why we want to make political and social participation a reality on the level of the family and the local community as well as on the state and international level.

We want to take part in political decisions to put an end to war, violence, hate, racism, exclusion and intolerance. We wish to build PEACE. We therefore want to banish vertical power structures and authoritarianism in order to develop sharing and cooperative cultures where negotiation and dialogue are the chief virtues.

We, Women, consider that the acknowledgment and implementation of the social, economic, cultural and political rights of women and children is an important step in the emergence of responsible citizenship, the edification of democratic societies and good public affairs' management.

Consequently, we call upon governments to repeal discriminatory laws and to ratify and apply the different conventions and legal instruments which guarantee the rights of women and children.

We are convinced that equality, development and peace, which constitute the background of all the world conferences organized by the United Nations, will only be reached when the disequilibrium and inequalities between North and South, between social classes in these two regions, and between races and sexes are abolished.

For this reason, we, Women of the North and the South, meeting in Dakar

- appeal to the solidarity among women which transcends differences, so as to reinforce them in their vision both individually and collectively and to favor a vast coalition of women and children;
- wish to strengthen the network created in Dakar in order to encourage interchanges of ideas leading to new prospects and alternative actions for the future.

Africa, more than any other continent, has to face a highly complex and difficult situation. To the failure of

national development plans, one must add the incapacity of structural adjustment policies dictated by the Bretton Woods institutions to stimulate economic growth and arrest poverty which reaches far beyond tolerable limits.

Because today Africa is the continent that most suffers from underdevelopment and the consequences of the world economic crisis, of which one of the latest episodes for certain countries was the devaluation of the CFA franc;

Because today Africa is being increasingly marginalised;

Because today Africa is confronted not only with profound political, social and cultural changes, the rhythm of which is increasing with the fantastic development of science, technologies and communication, but also with the resurgence of fundamentalism;

We call upon the CONSCIENCE of the international community to support the women and children of Africa in their efforts to reconquer their dignity and build sustainable development. This support must be based on a partnership and new forms of solidarity stemming from the initiatives that women and children in Africa are taking daily to respond to the challenges which they face.

These new forms of solidarity must aim at the cancellation of Africa's debt which should be converted into various forms of support for development programs benefitting women and children.

This solidarity should influence the donor agencies to promote a "humane adjustment" as a step in the process of eliminating poverty. These new forms of solidarity must be negotiated with the populations concerned, in a spirit of dignity and with respect for cultural differences.

Only then will it be possible to speak of a global village.

Dakar, 31 January, 1994



*PS: For further information and recommendations made at the Intl. Workshop on UN 2000 goals, please contact the Women's World Summit Foundation (WWSF), 13 Quai du Mont Blanc, 1201 Geneva, Switzerland.*

\* Women and children represent 75% of the world population. (WWSF concept)

# DÉCLARATION DE DAKAR SUR « LES 75 % »\*

(Elaborée lors d'une Réunion internationale organisée par la Fondation Sommet mondial des Femmes)

Nous, Femmes d'Afrique, d'Amérique latine, d'Asie, d'Océanie et d'Europe, réunies à Dakar à l'occasion de la deuxième Réunion internationale sur les buts des Nations Unies pour l'an 2000, convoquée à l'initiative de la Fondation Sommet mondial des Femmes – une coalition internationale pour l'avenir des enfants – basée à Genève en tant qu'organisation humanitaire, internationale, non-gouvernementale, et organisée sur place en collaboration avec l'Association Yewwu Yewwu – pour la libération des Femmes, sur le thème: *A l'aube du 21<sup>e</sup> siècle: les femmes et les enfants en Afrique*, faisons la présente DÉCLARATION pour un avenir meilleur pour les femmes et les enfants du monde, et en particulier celles et ceux de l'Afrique.



Nous dénonçons le scandale que constituent la marginalisation, l'exploitation et la subordination des femmes et des enfants qui représentent 75 pour cent de la population mondiale à l'aube du troisième millénaire.

Un développement économique et social équitable et durable pour toutes et pour tous, l'instauration de sociétés démocratiques, respectueuses des droits des femmes et des enfants, doivent se réaliser avec les femmes et les enfants qui constituent l'écrasante majorité de la population mondiale. La lutte contre la pauvreté, la maladie et l'ignorance doit alors devenir la préoccupation majeure de la communauté internationale.

Au moment où les Nations Unies s'apprêtent à réunir la Conférence mondiale sur la population et le développement de septembre 1994 au Caire, le Sommet sur le développement social en mars 1995 à Copenhague et la quatrième Conférence mondiale sur les femmes en septembre 1995 à Beijing, nous appelons la communauté internationale, en particulier les Nations Unies, les décideurs politiques et économiques à concevoir des stratégies, des plates-formes, des déclarations de politiques qui placent les 75 pour cent de

l'humanité au cœur de leurs agendas et qui les impliquent largement dans les décisions qui seront prises.

Nous femmes, avons la forte conviction, que les engagements pris lors du Sommet mondial des Chefs d'Etat et de Gouvernements à New York en 1990 en faveur des enfants, ne sauraient se traduire en des actions significatives d'ici l'an 2000, si les femmes, sans lesquelles les enfants n'auraient pas d'avenir, subissent dans leur écrasante majorité des privations, des violences et des exclusions de toutes les sphères de la société. C'est pourquoi, Nous exhortons la communauté internationale, les gouvernements et l'ensemble des acteurs sociaux, à faire de la participation économique, sociale et politique des femmes, un objectif essentiel. L'ambition des femmes n'est plus d'alléger la pauvreté mais de l'éradiquer, n'est plus d'être alphabétisées mais d'avoir accès au savoir, n'est plus de survivre mais de vivre.

Nous femmes, voulons aujourd'hui, être les actrices principales des changements structurels qui touchent au fondement même du sous-développement, des inégalités économiques et sociales entre les races, les nations, les classes et les sexes. C'est pourquoi, Nous voulons faire de la participation politique et sociale, une réalité aussi bien au niveau familial, local, qu'étatique et international.

Nous voulons participer aux décisions politiques pour mettre fin à la guerre, à la violence, à la haine, au racisme, à l'exclusion et à l'intolérance. Nous voulons bâtir la PAIX.

C'est pourquoi, Nous voulons bannir les structures verticales du pouvoir, l'autoritarisme, pour développer des cultures de partage, de coopération, où la négociation et le dialogue seront des vertus cardinales.

Nous femmes, considérons que la reconnaissance, l'effectivité des droits des femmes et des enfants – droits sociaux, économiques, culturels, politiques – est une étape importante dans l'émer-

gence d'une citoyenneté responsable, l'édification de sociétés démocratiques et pour une bonne gestion des affaires publiques. C'est pourquoi, Nous appelons les gouvernements à abroger les textes discriminatoires, et à ratifier et à appliquer les différentes Conventions, les instruments juridiques garantissant les droits des femmes et des enfants.

Nous avons la conviction que l'égalité, le développement, la Paix qui constituent la toile de fond de toutes les Conférences mondiales des Nations Unies ne seront atteints que lorsque les déséquilibres et les inégalités entre le Nord et le Sud, entre les classes, les races et les sexes seront supprimés.



C'est pourquoi, Nous femmes du Nord et du Sud, réunies à Dakar,

- en appelons à la solidarité entre les femmes, par-delà nos différences, pour le renforcement individuel et collectif des femmes et des enfants;

- souhaitons le renforcement du réseau qui s'est créé à Dakar, pour des échanges et réflexions porteuses de visions prospectives et d'alternatives à travers des actions novatrices.

L'Afrique, plus que tous les autres continents, doit faire face à une situation des plus complexes et des plus difficiles. A l'échec des plans de développement nationaux est venue s'ajouter l'incapacité des politiques d'ajustement structurels, dictées par les institutions de Bretton Woods, à relancer les machines économiques et à enrayer une pauvreté qui devient insoutenable.

Parce que l'Afrique est aujourd'hui le continent qui souffre le plus du sous-développement et des conséquences de la crise économique mondiale, dont un des derniers épisodes, pour certains pays, est la dévaluation du franc CFA;

Parce que l'Afrique doit aujourd'hui faire face à une marginalisation de plus en plus prononcée;

Parce que l'Afrique est aujourd'hui confrontée à de profondes mutations politiques, culturelles et sociales, dont le rythme s'accélère avec les développements fantastiques de la science, des technologies et de la communication, mais aussi avec la résurgence des fondamentalismes;



Nous en appelons à la CONSCIENCE de la Communauté internationale pour soutenir les femmes et les enfants d'Afrique dans leurs efforts pour reconquérir leur dignité

et bâtir un développement durable. Ce soutien doit être basé sur un partenariat et de nouvelles solidarités qui se construisent à partir des initiatives que des femmes et des enfants d'Afrique prennent chaque jour pour relever les défis.

Ces solidarités doivent viser à annuler les dettes des pays africains pour les convertir en soutien à des programmes de développement pour les femmes et les enfants.

Ces solidarités doivent influencer les bailleurs de fonds à promouvoir un « ajustement à visage humain », comme un moment du processus d'éradication de la pauvreté.

Ces solidarités doivent se négocier avec les populations, dans la dignité et le respect des différences culturelles.

Alors, il sera possible de parler de la planète-village.

Dakar, le 31 janvier 1994

PS: Pour plus d'information (recommandations faites à la Réunion Internationale à Dakar) veuillez contacter la Fondation Sommet mondial des femmes (FSMF), 13, Quai du Mont-Blanc, 1201 Genève, Suisse, tél: (022) 738.66.19

\* Les femmes et les enfants représentent 75% de la population mondiale (FSMF concept)